

أثر القياس في استنباط أحكام النوازل المعاصرة دراسة أصولية تطبيقية على قرارات مجمع الفقه الإسلامي الدولي

منيرة بنت علي صالح آل مناحي
إشراف: أ. د. أحمد بن محمد صالح عذب

يعد القياس من الأدلة الشرعية الهامة، التي يرجع إليها المجتهد في النظر لما يجد من النوازل المعاصرة، وحيث إن مجمع الفقه الإسلامي الدولي يعنى بدراسة هذه النوازل، فقد جاءت هذه الأطروحة لبحث أثر القياس في استنباط أحكام النوازل المعاصرة، دراسة أصولية تطبيقية على قرارات مجمع الفقه الإسلامي الدولي، ابتداء من القرارات المتعلقة بالدورة الثانية منه حتى دورته الثانية والعشرين، وينتهج هذا البحث أسلوب التنظير التطبيقي، حيث تمّ بالقسم الأول منه تأصيل القياس، وذلك بتعريفه، وبيان حجته، وأركانه، وشروط كل ركن، وبيان أقسامه، وقوادحه في خمسة مطالب، ثم دراسة للنوازل المعاصرة وما يتعلق بها في ستة مطالب، وينتهي هذا الفصل بالحديث عن مجمع الفقه الإسلامي الدولي وقراراته ومنهجه في دراسة النوازل، هذا ما يتعلق بالجانب النظري من البحث.

أما ما يتعلق بالقسم التطبيقي -وهو الفصل الثاني من البحث- فقد انتهجت فيه منهجاً استقرائياً استدلالياً مقارنةً، فالمنهج الاستقرائي لجمع المادة العلمية من خلال قراءة الأبحاث، والاستقراء التام للقرارات المختصة بمجمع الفقه الإسلامي الدولي كاملة؛ بغية اختيار النوازل المعاصرة التي ستكون محل الدراسة، التي يعد فيها القياس من الأصول التي تعتمد عليها حكم النازلة، ودراستها دراسة فقهية مقارنة في المذاهب الفقهية الأربعة، وذلك في مباحث خمسة، رتبها على النحو التالي: أثر القياس في استنباط أحكام النوازل المعاصرة في العبادات، ثم المعاملات، ثم العقوبات، ثم الأطعمة والأشربة والذبائح، ثم المسائل الطبية.

وخلصت من هذه الدراسة إلى أن القياس يعد مصدر التجدد في الفقه الإسلامي، ويتبين ذلك جلياً في قرارات مجمع الفقه الإسلامي الدولي، التي كان للقياس بالغ الأثر في إثبات أحكام النوازل المعاصرة في شتى الأبواب الفقهية.

ختاماً أسأل الله أن يكون هذا البحث مفتاحاً لآفاق جديدة للدارسين والباحثين في التوجه إلى دراسة أثر الأدلة الشرعية في النوازل المعاصرة في كافة قرارات المجمع الفقهية، أو من الكتب التي عنيت ببيان أحكام النوازل المعاصرة، والبرامج الإذاعية التي عنيت بالفتاوى، كبرنامج نور على الدرب.

Abstract

The Impact of Qiyas Deductive Analogy in Deriving Contemporary New Jurisprudential Rulings Applied Fundamental Contemporary Study on International Islamic Fiqh Academy Decisions

By Monera Ali Saleh Al-manahi

Supervised by professor: Ahmad Mohamed Azb

Qiyas is considered one of the important tools which used by mujtahads in each contemporary nawazil. Since the International Islamic Fiqh Academy studies these contemporary nawazil, this dissertation sought after the impact of Qiyas to interence these contemporary nawazil on the International Islamic Fiqh Academy's resolutions, starting from its second session to its twenty-two session. This study used an applied theorized method. The first section consists of Qiyas definition, reasoning, constituents and each constituent's conditions, divisions, and argument all in five chapters. Then the study of these contemporary nawazil in six chapters. The first section ends with the resolutions and methods of International Islamic Fiqh Academy in studying contemporary nawazil. This is the theoretical section of the dissertation.

The second section which is applied, the researcher used inductive deductive comparative method. The inductive method used for collecting the data by reading the researches to examine carefully the entire resolutions of the International Islamic Fiqh Academy, seeking after selecting the contemporary nawazil which based heavily on qiyas. Then the researcher studied them comparatively according to the four prominent juristic schools. All of these in five chapters as following; the impact of qiyas in inference for contemporary nawazil in acts of worship, transactions, punishments, foods, drinks, and finally medical issues.

The result shows that qiyas is considered the source of renewing Islamic Fiqh, which reflected obviously on the International Islamic Fiqh Academy's resolutions, where qiyas influenced noticeably in the inferencing contemporary nawazil cases in different juristic chapters.

Finally, I aske Allah to make this dissertation open new horizons for researchers and learners to study the impact of the juristic evidences in contemporary nawazil from all Islamic academies, or from any book which concentrates on contemporary nawazil, or radio programs which attach importance to fatwa such as 'Noor Ala Al-Daarb

